
اظهارات روز گذش�ته آيت الله مكارم ش�يرازي در 
تحس�ين اقدامات آيت الله رئيس�ي در دس�تگاه 
قضايي باز هم توجهات را به اميدواري براي تحولات 
مثبت قوه قضائيه در دوران رياس�ت سيد ابراهيم 
رئيس�ي جلب كرد؛ تحولاتي كه همچون موضوع 
م�ورد اش�اره آي�ت الله مكارم ش�يرازي )مهريه( 
مستقيماً در زندگي مردم ملموس و محسوس باشد. 
اين ماه هاي اخير ماه هاي اميدوار شدن مردم به دستگاه 
قضايي بوده است. بيان اين گزاره به معناي زير سؤال 
بردن نكات مثبت دوره قبلي اين قوه نيست، اما طبيعي 
اس��ت كه مش��كلات در يك دوره حل نمي شود و از 
سويي آمدن رئيس جديد، يعني اميد براي حل شدن 
مش��كلاتي كه در دوره هاي قبل حل نشده اند. سابقه 
طولاني آيت الله رئيسي در دس��تگاه قضايي و روحيه 
انقلابي او اين اميدها را مضاعف كرده است. اين گزارش 
تأكيد بر پيگيري حقوق عامه براي اعتماد سازي مردم 

نسبت به دستگاه قضايي است. 
    در دي�دار رئي�س ق�وه قضائيه ب�ا آيت الله 

مكارم شيرازي چه گذشت؟
شنبه ش��ب خبري از ديدار آيت الله رئيسي و آيت الله 
مكارم شيرازي منتشر ش��د. رئيس قوه قضائيه كه در 
سفري كاري به مشهد رفته است، در محل اقامت اين 
مرجع تقليد با او ديدار و گفت وگو كرد. اين ديدار كه 
در فضايي ش��خصي و محيطي غيركاري انجام شد، با 
تحسين آيت الله مكارم شيرازي از اقدامات رئيس چند 
ماهه قوه قضائيه روبه رو شد و مسائل مهمي از جمله 
موضوع زندانيان مهري��ه، اختلاس ها و تخلفات كلان 
اقتصادي مطرح شد و رئيس قوه قضائيه نيز خبرهاي 
خوبي در اين خصوص داد. آيت الله مكارم شيرازي در 
اين ديدار قبل از هر چيز از زحمات رئيس قوه قضائيه در 
اين مدت نسبتا كوتاه تقدير و تشكر كرد و آقاي رئيسي 

را »مرد تحول در دستگاه قضايي« دانست. 
مسئله زندانيان مهريه از موضوعات ديگري بود كه 
در ديدار رئيس دستگاه قضا با آيت الله مكارم شيرازي 
مطرح شد. آيت الله رئيس��ي در اين خصوص اعلام 
كرد كه اين موضوع بحمدالله به حداقل رس��يده و 
باقيمانده آن نيز حل خواهد شد. رئيس دستگاه قضا 
از جديت و قاطعيت دس��تگاه قضا در دنبال كردن 
مسئله اختلاس ها خبر داد و اعلام كرد كه نتايج آن 

به اطلاع عموم مي رسد. 
در ادامه آيت الله مكارم ش��يرازي به يك��ي از ديگر از 
مشكلات دس��تگاه قضا اش��اره كرد و گفت: »يكي 
از مش��كلات مهم در دس��تگاه قضايي اين است كه 
عده اي محكوم به قصاص مي شدند و ارباب دم حاضر 

به اجراي حكم قصاص نيستند و مايل هستند قاتل 
سال ها زندان بماند و شكنجه شود، در حالي كه از نظر 
حكم شرع يا بايد قصاص اجرا شود يا از زندان با كفالت 
آزاد شود!« آيت الله رئيسي در اين خصوص خبر داد 
كه اين موضوع بحمدالله حل شده و كسي به خاطر 

قصاص در زندان نمي ماند. 
رئيس قوه قضائيه در مورد كوتاه شدن مدت پرونده ها 
كه مش��كل مهم مردم اس��ت ني��ز اعلام ك��رد كه به 
روش هاي مختلف تلاش ش��ده تا تعداد پرونده ها كم 
ش��ود چراكه مردم براي مس��ائل كوچك ف��وراً رو به 
دادگاه مي آورند. تصميم گرفته ش��ده اين مس��ائل از 
طريق مصالحه حل شود تا اينكه بار دستگاه قضايي كم 
شود و رسيدگي به پرونده ها سرعت گيرد، منتها بايد 
براي مردم فرهنگ سازي كرد كه فوراً به خاطر مسائل 

كوچك سراغ دادگاه ها نروند. 
آيت الله مكارم شيرازي در مورد مسائل مهريه به نكته اي 
ديگر اشاره كرد و گفت: »در مورد كساني كه مهريه آنها 

تقسيط مي شود سابقاً مي گفتند تا قسط آخر پرداخت 
نشود، تمكين زوجه لازم نيست در حالي كه گاه ده ها 
سال طول مي كشيد تا قس��ط آخر پرداخت شود. من 
عرض كردم از نظر حكم ش��رع بايد با پرداخت قسط 
اول زوج��ه تمكين كند« كه در اين م��ورد هم رئيس 
قوه قضائيه در پاس��خ اظهار داش��ت: »خوش��بختانه 
حكم دادگاه ها نيز تغيير پيدا كرده و همين گونه عمل 
مي شود.« حضرت آيت الله مكارم ش��يرازي در پايان 
ضمن دعا براي موفقيت رئيس قوه قضائيه و همكاران 
ايش��ان در رس��يدگي و حل مش��كلات، ابراز داشت: 
»جاي خوشبختي است كه مش��كلاتي كه سال ها به 
آن مي انديش��يديم يكي پس از ديگري در حال حل 

شدن است.«
    دادستان ها معطل وكلا نمانند

يكي از موضوعاتي كه در سال هاي اخير و پس از تأكيد 
رهبر معظم انقلاب به ادبيات رس��انه اي كش��ور وارد 
ش��د، بحث حقوق عامه بود اما دستگاه قضايي كمتر 

به اين موضوع ورود كرد و در روزهاي اخير هم حجت 
الاسلام منتظري، دادستان كل كشور، تلويحاً توپ را 
به زمين وكلا انداخت كه چرا ب��راي پيگيري حقوق 
عامه ورود نمي كنند: »قطعاً وكلا در احيا و صيانت از 
حقوق عامه مؤثر هستند و بايد آنان براي احياي اين 
حق به دستگاه قضا كمك كنند، اما اينكه وكلا چرا به 
دنبال پيگيري احياي حقوق عامه نيس��تند را بايد از 

خودشان پرسيد.«
اين در حالي اس��ت كه بحث حقوق عامه از مطالبات 
رهبر انقلاب از قوه قضائيه اس��ت. اي��ن موضوع را تير 
ماه 96 رهبر انقلاب در ديدار با رئيس و مسئولان قوه 
قضائيه مطرح كردند: »احيا و استيفاي حقوق عامه و 
حمايت از آزادي هاي مشروع مردم از وظايف مهم قوه 
قضائيه اس��ت و اين قوه بايد پرچمدار اين موضوعات 
باش��د و با مخالفان و معارضان حقوق عمومي در هر 
جايگاهي، مقابله كند.« ايش��ان موضوعاتي همچون 
مسئله انتخابات، ريزگردها و بورسيه ها را نمونه هايي از 

عرصه هاي لازم براي حمايت از حقوق مردم برشمردند 
و گفتند: »در موضوع بورس��يه ها، موضوع به درستي 
پيگيري نشد و آن كاري كه بايد انجام مي شد، محقق 

نگرديد.«
آنچنان كه ذكر شد، رهبري براي پيگيري حقوق عامه 
حتي به صورت مصداقي هم مثال زدند، اما در عمل اين 
موضوع مهم در شلوغي هاي كاري دستگاه قضايي گم 
شد و به پيگيري نرسيد. ايشان در ديدار سال بعد )تير 
97( هم به اين موضوع اشاره كردند: »در زمينه احيای 
حقوق عامه... به مجرد اينكه يك حادثه اي اتفاق افتاد 
مثل قضيه گوش��ت و قضيه جاده و قضي��ه هواپيما و 
بقيه چيزها، مردم بگويند خيلي خب، ما اين را به قوه 
قضائيه مي گوييم، بدانند كه به كجا بايد مراجعه كنند و 
خاطرشان جمع باشد كه وقتي مراجعه كردند، اين حق 

عمومي برآورده خواهد شد، احقاق خواهد شد.«
در متن حكم انتصاب آيت الله رئيسي به رياست قوه، 
در بخش چهارم آمده: »گسترش عدل و احيای حقوق 
عامه و آزاد ي هاي مشروع و نظارت بر اعِمال قانون را كه 
در شمار هدف هاي قوه قضائيه در قانون اساسي است 
در رأس برنامه ها قرار دهيد. اين موجب اعتماد مردم 
و دلگرمي آنان به قوه قضائيه در ح��وادث و منازعات 

خواهد شد.«
در سال 98 كه اولين ديدار مسئولان قضايي در دوران 
رياست آيت الله رئيس��ي با رهبري بود هم اين موضوع 
مجدداً از سوي حضرت آيت الله خامنه اي طرح شد: »در 
قانون اساسي احياي حقوق عامه جزو وظايف قوه قضائيه 
است، احياي حقوق عامه، خيلي دامنه وسيعي دارد، از 
مسئله اقتصاد تا مس��ئله امنيت تا عرصه بين المللي، 
جايگاه حقوق عامه اس��ت. دفاع از حق مردم در عرصه 
بين الملل چيز خيلي مهمي اس��ت، اي��ن جزو وظايف 
شماست... گسترش آزادي هم جزو وظايف شماست« 

لذا اگر وكلا به صورت خصوصي هم علاقه به پيگيري 
حقوق عامه ندارند، مدع��ي العموم بايد بتواند زمينه 
پيگيري حقوق عامه را براي آح��اد ملت فراهم كند 
و طبيعتاً در مسيري كه روال كاري به دادگاه برسد، 
وكلا هم مجبور به ورود خواهند ش��د. مطالبه رهبر 
انقلاب از دستگاه قضايي است و نه از وكلا، بنابراين 
آنچنان كه رهبري فرمودند دستگاه قضايي با پيگيري 
حقوق عامه مردم مي تواند هم ح��ق مردم را به آنان 
برگرداند و در نقش دادگر ظاهر شود و هم براي خود 
اعتماد سازي كند. اين يكي از موضوعاتي است كه به 
شكل محس��وس و ملموس براي مردم عيان خواهد 
شد. براي تحول در دستگاه قضايي، پيگيري حقوق 

عامه مي تواند يكي از محورها باشد.
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   آقاي آشنا! چه چيزي 

موجب تغيير رفتار امريكا شده؟
محمد سعيد احديان مدير مسئول روزنامه خراسان 
در صفحه شخصي خود در واكنش به توئيت حسام 
الدين آش��نا درباره تغيي��ر رفتار امريكا نوش��ت: از 
بودجه هاي نظامي كلان محروميم اما از بازوان پرتوان ياران حاج قاسم 

سليماني برخورداريم. 
ما از نبود امام خميني در بين م��ان رنجوريم اما از رهنمودهاي خلف 

حكيمش بهره منديم. 
اينهاست كه موجب تغيير رفتار امريكا شده است. 

........................................................................................................................
   فرهنگ بخور بخور را كنار بگذاريم!

بيژن نوباوه، نماينده اسبق مجلس در فضاي مجازي چنين پستي را 
منتشر كرد: 

»رهبر معظم انقلاب به بهره گي��ري از ظرفيت هاي دروني توجه 
دارند كه بايد نس��بت به آن اهتمام ويژه داش��ته باش��يم، متوجه 
نيس��تيم، اما فرهنگ غلطي در ما ايجاد كردن��د كه ضرورت دارد 
از فرهنگ بخور و بخواب خارج ش��ده و براي كار و تلاش گام هاي 

شايسته اي برداريم!«
........................................................................................................................

   كمپين پاسخ حداكثري به فشارها ادامه دارد
مهدي محمدي، تحليلگر مس��ائل بين الملل در فضاي مجازي چنين 

پستي را منتشر كرد: 
تا التماس پس پرده غربي ها به تغيير سياست علني تبديل نشود، كمپين 

پاسخ حداكثري به فشار ها ادامه خواهد داشت. 
........................................................................................................................

   چرا در پياده روي اربعين شركت مي كنيم؟
كانال تلگرامي دلنوشته هاي يك عراقي درباره شركت 

در پياده روي اربعين نوشت: 
سال هاي گذش��ته مراكز مختلفي نظرسنجي از زوار 
اربعين انجام دادند. سؤالات متعددي راجع به اهداف 
مشاركت عراقي ها در پياده روي اربعين مطرح شد... بررسي كردم ديدم 
مهم ترين پاسخ عراقي ها اين پنج نكته بود، البته همه ابتدا هدف اصلي 
را رضايت و قرب الهي گفتند و بر بقيه نكات نيز تأكيد داشتند. ديدم 

انتشار اين پاسخ ها خالي از فايده نيست:
يكم، آماده ش��دن براي ظهور حضرت صاحب الزمان عجل الله تعالي 

فرجه الشريف
دوم، تقويت روحيه ايمان، فداكاري، ايثار، جهاد وصبر

سوم، دور شدن از دنيا پرستي، راحت طلبي ومرفه بودن
چهارم، آش��نايي با مردم دوس��تدار اه��ل بيت عليهم الس��لام چه از 

استان هاي عراق چه از خارج وخدمت به آنان 
پنجم، يادگيري وعادت كردن به بعضي از اعمال حسنه در طول مسير 

مانند نماز جماعت وذكر گفتن وغيره.

جلسه علني روز گذشته مجلس ش�وراي اسلامي شاهد بحث 
درب�اره آيين نام�ه جديد مجل�س پيرام�ون توضي�ح از وزرا و 
نمايندگان بود؛ قانوني كه با اعت�راض دولت در خصوص اصلاح 
آيين نامه داخلي مجلس و ضرورت ارائه گزارش فصلي از سوي 
دولت به صحن علن�ي مجلس تبديل به يك نب�رد حقوقي بين 
مجلس و دولت شده و به نظر مي رسد براي حل اين مشكل پاي 
نهادهاي بالاتري نيز به اين اختلاف نظر كش�يده ش�ده اس�ت. 
علي لاريجاني رئيس مجلس شوراي اسلامي در آغاز نشست علني روز 
گذشته مجلس گفت: از وزير اطلاعات و افرادي كه در اين وزارتخانه 
فعاليت مي كنند به خاطر كشف شبكه جاسوسي امريكا و ضربه زدن 
به آنها تقدير و تشكر می كنم. مأموران وزارت اطلاعات كار مهمي را 

انجام داده اند و از همه اين عزيزان سپاسگزاري مي كنم. 
همچنين نمايندگان در بيانيه اي از اقدامات اين وزارتخانه در مقابل 
اقدامات امريكايي ها حمايت كردند. متن اين بيانيه به شرح زير است: 
»در شرايطي كه بسياري از كش��ورهاي جهان با مخاطرات امنيتي 
دس��ت و پنجه نرم مي كنند، حفظ و تأمي��ن امنيت ملي جمهوري 
اس��لامي ايران در فضاي آكنده از تهديدات استكبار جهاني مرهون 
مجاهدت هاي خاموش س��ربازاني است كه در كسوت گمنامي و در 
سنگر مقدس اطلاعاتي در جنگ پنهان با دش��منان نظام مقدس 
جمهوري اسلامي ايران پيكار مي كنند. در اين راستا مبارزه با نفوذ 
بيگانگان و قطع دسترسي جواس��يس از مراكز مهم و حياتي كشور 
يكي از مهم ترين مأموريت ها و مصاديق اقدام��ات وزارت اطلاعات 

در اين عرصه است. 
ما نمايندگان مجلس شوراي اسلامي ضمن قدرداني از اقدامات 
ارزش��مند و جه��ادي وزارت اطلاعات و س��اير اعض��اي جامعه 
اطلاعاتي كشور در شناس��ايي و منهدم كردن ش��بكه 17نفره 
جاسوسي سازمان اطلاعاتي س��يا كه با هدف ايجاد اختلال در 
امنيت و معيشت مردم و وارد كردن ضربات جبران ناپذير به كشور 
به كارگيري شده بودند، حمايت قاطع خود را از هوشمندي و اقدام 
مؤثر ضدجاسوسي كشور و قاطعيت دس��تگاه قضايي با خائنان 
اعلام كرده و بر آمادگي مجلس شوراي اس��لامي براي هرگونه 

كمك به تأمين امنيت كشور تأكيد مي كنيم.« 

  دولت و مجلس منتظر نظر هيئت حل اختلاف قوا
تيرماه سال گذش��ته بود كه نمايندگان با طرح الحاق موادي به 
قانون آيين نامه داخلي مجلس ش��وراي اسلامي موافقت كردند 
كه بر اساس آن »رئيس جمهوري و هر يك از وزرا موظف هستند 
در مردادماه هر س��ال بر اس��اس برنامه هاي ارائه ش��ده در زمان 
تش��كيل دولت و اخذ رأي اعتماد وزرا، اسناد و قوانين بالادستي 
و شاخص هاي عملكردي متناسب با حوزه وظايف خود، گزارش 
عملكرد سال گذش��ته و برنامه س��ال آينده را به صورت كمي و 
مقايسه اي به مجلس شوراي اسلامي تقديم كنند.« بر اساس اين 
قانون »گزارش مذكور پس از اعلام وصول، ظرف مدت ۴8 ساعت 
چاپ مي شود و در اختيار نمايندگان قرار مي گيرد و همزمان توسط 
رئيس مجلس مطابق با ماده 1۴۵ آيين نامه داخلي جهت بررسي 
به كميسيون يا كميس��يون هاي ذيربط، معاونت نظارت و مركز 
پژوهش هاي مجلس ارجاع مي شود. كميسيون اصلي موظف است 
پس از وصول گزارش ها نسبت به بررسي و جمع بندي آن اقدام و 

ظرف مدت يك ماه گزارش نهايي را به هيئت رئيسه ارائه كند تا 
خارج از نوبت در دستور كار مجلس قرار گيرد.« اين مصوبه مجلس 
با انتقادات فراواني در دولت روبه رو شد و علي ربيعي سخنگوي 
دولت نيز در يادداشتي نوشت: »به نظر مي رسد اين روند به چيزي 
شبيه رأي اعتماد مجدد تبديل خواهد ش��د. يكي از حقوقدانان 
برجسته مي گفت در جايي نظير ندارد كه وزرا علاوه بر سؤال، تذكر 
و استيضاح مكلف شوند تا س��الانه در معرض قضاوت مجدد قرار 
بگيرند… علاوه بر آن ارائه گزارش عملكرد سالانه به نمايندگان 
مجلس جزو وظايف مصرح در قانون اساسي براي دولت نيست و 
ارائه برنامه و كس��ب رأي اعتماد صراحتاً محدود به زمان معرفي 

هيئت وزرا به مجلس است.«
حالا علي لاريجاني روز گذشته و در پاسخ به تذكر يكي از نمايندگان 

از ورود نهادهاي بالادستي به اين اختلاف خبر مي دهد. 
به گزارش فارس، محمدرضا صباغيان نماينده مردم بافق در مجلس 
طي تذكري اظهار داشت: قرار بود كه رئيس جمهور و وزرا در مردادماه 

طبق قانون براي ارائه گزارش به مجلس اقدام كنند و در صحن حاضر 
شوند اما شنيده ام كه سخنگوي دولت با اين كار مخالفت كرده است. 
وي خطاب به لاريجاني، افزود: به عن��وان رئيس مجلس در اين باره 

موضع گيري كرده و تذكرات لازم را بدهيد. 
در ادامه علي لاريجاني رئيس مجلس در پاسخ به تذكر صباغيان گفت: 
هيئت رئيسه در اين رابطه نامه رسمي به دولت داده است و شنيده ام 
كه رئيس جمهور در نامه به رهبر معظم انقلاب اعلام كرده است اين 
كار اشكال دارد. لاريجاني افزود: اين نامه از سوي رهبري به هيئت 
حل اختلاف قوا داده شده اما مجلس در اين باره به وظايف خود عمل 
مي كند چراكه اين موضوع آيين نامه است. به نظر مي رسد تا اعلام نظر 

هيئت رفع اختلاف قوا نظري در اين باره بيان نشود. 
  ما را هم خبر كنيد 

در جلسه روز گذش��ته نيز مصطفي كواكبيان نماينده مردم تهران 
خواستار مطلع شدن مجلس از مصوبات شوراي هماهنگي اقتصادي 
سران قوا شد. وي درر تذكري ضمن تشكر از اقدامات وزارت اطلاعات 
در متلاشي كردن ش��بكه جاسوس��ي امريكا، خطاب به رئيس قوه 
قضائيه اظهار داش��ت: در جلسه سران س��ه قوه تصميماتي گرفته 

مي شود كه بنده به عنوان خادم ملت از آن خبري ندارم. 
نماينده مردم تهران، ري، شميرانات، اسلامشهر و پرديس در مجلس 
شوراي اسلامي با بيان اينكه در زمان بررسي بودجه سال 98 تأكيد 
شد كه ميزان فروش نفت يك ميليون و ۵00هزار بشكه پيش بيني 
نش��ود، افزود: عده اي در آن زمان مطرح كردن��د كه توانمندي هاي 
كشور بايد بالا نشان داده شود اما در حال حاضر مي گويند كه از طريق 
فروش اوراق مالي، حساب ذخيره ارزي، صندوق هاي توسعه ملي و 
امثال آن براي بودجه پول برداشت شود. عضو كميسيون امنيت ملي و 
سياست خارجي مجلس شوراي اسلامي با تأكيد بر اينكه شوراي عالي 
هماهنگي اقتصادي قواي سه گانه بايد جنبه قانونمندي تصميمات 
را حفظ كند، تصريح كرد: مقتضيات شرايط تحريمي را قبول دارم 
اما مجلس به عنوان رأس امور بايد در جريان تصميمات اخذ شده در 

شوراي عالي هماهنگي اقتصادي قواي سه گانه باشد. 
عضو فراكسيون اميد ادامه داد: مجلس در رأس امور بوده و ما بايد در 

جريان تصميمات سران سه قوه قرار گيريم. 

كار دولت و مجلس به هيئت حل اختلاف بين قوا كشيد
بهارستان | مهدی پورصفا

»حقوق عامه« محور تحول در دستگاه قضايي
مردم، مراجع و نخبگان منتظر تحولات جدي تر در دستگاه قضايي هستند

رئي�س س��ازم�ان انرژي اتم�ي گف�ته اس�ت كه رآكت�ور 
تحقيق�ات�ي اراك ب�ا تغيي��ر تكن�ول��وژي بازط�راح�ي 
م�ي ش��ود و م�راح��ل آن در ح��ال انج��ام اس��ت. 
به گزارش تسنيم، مهرداد لاهوتي سخنگوي فراكسيون مستقلان 
ولايي مجلس با اشاره به جزئيات جلسه روز گذشته اين فراكسيون، 
گفت: در جلسه ديروز فراكسيون مس��تقلان ولايي مجلس، آقاي 

صالحي رئيس سازمان انرژي اتمي حضور يافت. 
وي افزود: در اين جلسه، رئيس سازمان انرژي اتمي گفت كه توسعه 
فعاليت هاي هسته اي براي نسل  هاي آينده اجتناب ناپذير است، ما 

راهي نداريم جز اينكه اين راه را ادامه دهيم و فناوري هسته اي بايد 
توسعه بايد. 

سخنگوي فراكسيون مس��تقلان ولايي مجلس تصريح كرد: آقاي 
صالحي در جلس��ه ديروز اين فراكس��يون كه پيش از جلسه علني 
مجلس برگزار شد، اعلام كرد: »در حال حاضر اگر بخواهيم ميزان 
بازدهي هر نيروگاه هزار مگاواتي را محاسبه كنيم، حدود 11ميليون 
بش��كه نفت مصرف مي كند، معني آن اين اس��ت كه با احداث يك 
نيروگاه هزار مگاواتي، 11ميليون بشكه نفت صرفه جويي كرده ايم 
و ممكن است روزي فرا برس��د كه به انرژي هاي فسيلي دسترسي 

نداشته باشيم، آيا دنيا مي   تواند انرژي مورد نياز ما را تأمين كند؟«
لاهوتي ادام��ه داد: در بخش ديگر اين جلس��ه، موضوع آلايندگي 
نيروگاه هاي هسته اي مطرح شد، به نحوي كه آقاي صالحي برآورد 
كرد كه هر نيروگاهي، حدود 7ميليون تنُ گاز آلاينده توليد مي كند، 
يعني اگر ما چهار نيروگاه را مدنظر قرار دهيم، 28ميليون تنُ گاز 

آلاينده توليد مي كنيم كه بايد به اين مسئله توجه شود. 
سخنگوي فراكسيون مس��تقلان ولايي مجلس تأكيد كرد: آقاي 
صالحي در اين جلس��ه تصريح كرد كه ما دنبال س��لاح هسته اي 
نيس��تيم و امريكايي ها و غربي ها هم به اين مسئله واقف هستند، 

از طرف ديگر نيز مي دانند كه ما قادر به توليد س��لاح هس��ته اي 
هستيم، اما به س��مت آن پيش نخواهيم رفت و توليد نمي كنيم، 
مانند آلمان و ژاپن، اينها س��لاح هس��ته اي توليد نمي كنند، اما 
قدرت توليد آن را دارند، از طرف ديگر اين تفكر غلطي اس��ت كه 
امريكايي ها بگويند »در علم و فناوري هس��ته اي شما )ايران( به 
رشد و بلوغ نرس��يده ايد«. لاهوتي در پايان خاطرنشان كرد: آقاي 
صالحي گفت كه با تغيير تكنولوژي، بازطراحي رآكتور تحقيقاتي 
اراك در حال انجام است و گام هاي كاهش تعهدات هسته اي ايران، 

گام به گام پيش مي رود.

امير پوردستان:
 منافقين از استراليا و امريكا تماس مي گيرند 

و جاسوسي مي كنند 
رئي�س مرك�ز مطالع�ات راهب�ردي ارت�ش گف�ت: منافقي�ن 
هن�وز ه�م از اس�تراليا، اروپ�ا و امري�كا تم�اس مي گيرن�د 
و جاسوس�ي تلفن�ي انج�ام مي دهند، فك�ر نمي كن�م هيچ كس 
ب�ه ان�دازه منافقي�ن در جاسوس�ي تلفن�ي متبح�ر باش�د. 
به گزارش مهر، امير احمدرضا پوردس��تان رئيس مركز مطالعات 
راهبردي ارتش در چهارمين همايش علمي تخصصي تاريخ شفاهي 
ترور كه روز گذشته در مركز آرشيو ملي برگزار شد، با بيان اينكه در 
سال 1۳۴۴ سازمان منافقين با انگيزه هاي مسلحانه تشكيل شد، 
گفت: در سال 1۳۴9 تم�ام هسته اصلي س��ازمان لو رفته و اعدام 

شدند، به جز مسعود رجوي كه به او حكم حبس ابد داده شد. 
وي با بي�ان اينك�ه خيل�ي از دوس��تان انق�لابي ما ف�ريب شعاره�اي 
منافقي�ن را خوردند و جذب آنها ش��دند، افزود: سي�است من�افقي�ن 
ط�وري بود كه آنه�ا پل ه�اي پش��ت س��ر فرد تازه وارد به سازم�ان را 
خراب م�ي ك�ردند تا ديگر امكان برگش��تن براي او وج�ود نداش��ت�ه 

باشد. 
امير پوردس��تان در بخش ديگري از س��خنان خود با بيان اينكه 
انصافاً ارتش بعث بعد از پيوس��تن منافقين ق��وت گرفت و آنها با 
چشم بازتري حركات خود را تنظيم مي كردند، گفت: شنود ارتش 
بعث بعد از پيوستن منافقين به آنها بس��يار قوي تر شد. منافقين 
تمامي مكالمات ما را رصد مي كردند و با كليدواژه هاي رزمندگان 

ما آشنا بودند. 
وي با بي��ان اينكه اجازه بدهيد ي��ك  مورد را همين ج��ا داخل پرانتز 
بگويم، تصريح كرد: منافقين هنوز هم از استراليا و اروپا و امريكا تماس 
مي گيرند و جاسوسي تلفني انجام مي دهند. فكر نمي كنم هيچ كس 

به اندازه منافقين در جاسوسي تلفني متبحر باشد. 
رئيس مرك��ز مطالعات راهبردي ارتش با بي��ان اينكه ايفاي نقش 
بلدچي و راهنما، يكي ديگر از كمك ه��اي منافقين به ارتش بعث 
بود، گفت: منافقين حتي در بازجويي از اسراي ايراني هم به صدام 
كمك مي كردند. منافقين با وعده و وعيد و نيرنگ، حين بازجويي 
از اسرا، برخي از س��ربازان جوان كم سن و س��ال ما را جذب خود 

مي كردند. 
امير پوردستان با اش��اره به اينكه همين اقدامات منافقين سبب شد 
كه آنها به فكر تشكيل ارتش آزادي بخش بيفتند، افزود: انواع و اقسام 
سلاح ها و تجهيزات از برزيل تا ژاپن در اختيار ارتش آزاديبخش قرار 
گرفته بود و اين ارتش دو عمليات موفق در مناطق فكه و مهران انجام 
داد و همين دو عمليات باعث شد كه آنها تصور كنند مي توانند تهران 

را هم بگيرند. 
وي با بيان اينكه منافقين نفراتي بودند كه بسيار محكم بودند و حقيقتاً 
داعش امروز نسخه جديدي از منافقين است، گفت: هيچ گاه نبايد در 

فيلم هايمان دشمن را ضعيف و زبون نشان دهيم. 
رئيس مركز مطالعات راهب��ردي ارتش با يادآوري اينكه من چند 
بار با برخي از منافقين دستگيرش��ده مصاحبه داش��ته ام، تأكيد 
كرد: بس��ياري از منافقين دستگير شده دو تا س��ه ساعت بعد از 
دس��تگيري مي شكستند و از رفتار خودش��ان پشيمان مي شدند 
چراكه مي ديدند خبري از ش��كنجه اي كه به آنها گفته شده بود، 
نيست، البته اين اتفاق كم مي افتاد چون به محض اينكه منافقين 
در معرض اسارت قرار مي گرفتند يا سيانور مي خوردند يا با نارنجك 
خودشان را منفجر مي كردند و به خودشان اين اجازه را نمي دادند 

كه اسير ما شوند. 
امير پوردستان خاطرنشان كرد: در جريان عمليات مرصاد، ارتش 
عراق با پشتيباني هوايي مسير را تا سرپل ذهاب براي منافقين باز 
كرد و منافقين بعد از ورود به كرند و اس��لام آباد غرب با سد مردم 
روبه رو ش��دند و همين موضوع، فرصتي را در اختيار فرماندهان 
قرار داد تا يك جلسه فوري را براي مقابله با اين تجاوز انجام دهند 
و الحمدلله با هوش��مندي فرماندهان و مقاوم��ت مردم، منافقين 

ناكام ماندند.
وي در پايان خاطرنشان كرد: عمليات مرصاد بركتي براي همكاري و 

وحدت بيشتر ارتش و سپاه بود.

صالحي در جمع نمايندگان مجلس خبر داد

پيشرفت گام به گام در بازطراحي رآكتور اراك

زينب  شريعتي
   گزارش

   هسته ای


